
الهه محمدی – شهروند| موســم اعتدال تازه از 
راه رسیده بود؛ 4 سال پیش، زمانی که فضای تندروی 
بعد از 8 سال از پاستور رخت بربست و حالا این شیخ 
دیپلمات بود کــه آمده بود تا فضــای گفت وگو های 
سیاســی را باز کند برای امید، امنیت و پیشــرفت. 
حســن روحانی و دولتش میراث دار دولتی شــدند 
که گفتمان غالبــش تندروی بــود و همین موضوع 
بســیاری از نیروهای سیاســی اعم از اصلاح طلبان 
و حتی اصولگرایــان را به کناری رانده بــود. اما بعد از 
انتخابات خردادماه  ســال 92 که بعضی از چهره های 
شاخص نظام هم روی به استقبالِ گفتمان اعتدال خواه 
روحانــی آوردنــد، هرازچندگاهی از بیــن اظهارات 
بعضی چهره های اصلاح طلــب و اصولگرایان معتدل 
نشانه هایی از استقبال برای فراهم کردن زمینه های 
شروع دیالوگ بین دو جناح شنیده می شد؛ دیالوگی 
به نام »گفت وگوی ملی« بین دو جریان اصلی سیاسی 
بعد از سال ها تک قطبی بودن فضای سیاسی کشور. 
استقبال از این دیالوگ تا جایی پیش رفت که کمیته 
گفت وگــوی ملی در فراکســیون امیــد در مجلس 
تشکیل شد؛ چهره هایی همچون علی اکبر ناطق نوری، 
محمدرضا عارف، محمدرضا خاتمی و بسیاری دیگر از 
چهره های اصولگرا و اصلاح طلب از ضرورت ایجاد این 
دیالوگ گفتند و البته این موضوع همچنان مخالفانی 
در اردوگاه راست ها داشت و دارد؛ گفت وگویی بر پایه 
اشتراکات دو جریان سیاسی؛ اشتراکاتی که به گفته 
چهره های هر دو جریان می تواند راه را بر دوقطبی های 
مضر سیاسی ببندد و راهی باشد برای حل مشکلات 
ریشه ای کشــور؛ از فسادهای ســازمان یافته گرفته 
تا تخریب دو جریان علیه یکدیگر و حل مشــکلات 
اقتصادی.اما رویه اعتدالی روحانی در اردیبهشت ماه 

امسال باز هم مورد استقبال مردم قرار گرفت.
اســحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری 
نخســتین کســی بود که بعد از پایــان اعتراضات 
خیابانی اخیر گفت کــه باید قبول کنیم گفت وگوی 
ملی گره گشاســت و از طرف دیگر وزارت کشور خبر 
از تشکیل شورای گفت وگوی سیاسی احزاب در این 
وزارتخانه را داد؛ شورایی که حسینعلی امیری، معاون 
پارلمانی رئیس جمهوری هم از آن اســتقبال کرده 
است. این درحالی است که چهره ای همچون سرلشکر 
فیروزآبادی هم دیروز گفت وگوی ملی را اگر زمینه ساز 
وحدت ملی و اتفاق بر ســر اصول و ارزش های اسلام 
ناب محمدی و خط راه امام باشــد، بسیار مطلوب و 
مفید دانســته و چهره اصولگــرای دیگری همچون 
احمد توکلی هم گفته که از گفت وگو دفاع می کند، 
اما مقدماتی هم قبل از این اتفاق باید رعایت شود که 
 یکی از آن مقدمات این است که آقای خاتمی که این 
موضوع را مطرح کرده اند، موضع خود را صریح بگویند. 
محمدرضا عارف هم مانند گذشته دیروز در دو توییت 
پیاپی ضمن هشدار به صاحبان تریبون ها برای در نظر 
گرفتن مصلحت کشــور بر لزوم تحقق گفت وگوی 

ملی تأکید کرده و نوشــته که »پیام حوادث اخیر در 
کشور بسیار روشن و واضح است و ضرورت گفت وگو 
را نشان می دهد. در همین راســتا، ما باید به واسطه 
جریانات سیاسی و اشــخاص تاثیرگذار در کشور، از 
طریق اجماعی ملی، چالش ها و مشــکلاتی را که در 
بخش های مختلف داریم، برطــرف کرده یا کاهش 

دهیم.«
علاوه بر او حســین کمالی رییس خانه احزاب هم 
روند پیشرفت گفت و گوی ملی را مثبت ارزیابی کرده 
و دیروز به اعتمادآنلاین  گفته کــه در خانه احزاب به 
عنوان جایگاه تجمع احــزاب همه جریان های فکری 

پای صحبت یکدیگر می نشینند.
گفت وگوی ملی در این برهه ضروری است

عبدالرضــا  هاشــم زایی، نماینده تهــران و عضو 
فراکسیون امید مجلس یکی از کســانی است که با 
طرح گفت وگوی ملی موافق اســت و در گفت وگو با 
»شــهروند« می گوید: »من نخستین کسی بودم که 
در نطق افتتاحیه مجلس شــورای اســلامی از لزوم 
گفت وگو میان جریان های مختلف سیاسی گفتم، ولی 
هنوز بسیاری از دوستان ما در جناح های مختلف این 
موضوع را قبول ندارند و خودشــان را اصل می دانند و 
نیازی به این گفت وگو نمی بینند، چون فکر می کنند 
نظر خودشان نظر شــرعی و انقلابی است.«او با بیان 
این که عده زیادی را ما از قطار انقلاب در چند  ســال 
گذشته پیاده کرده ایم، ادامه می دهد: »اکثریت قاطع 
مردم هم کشورشان را دوست دارند هم انقلاب و نظام 
را و برانداز هم نیستند و اگر افراد ناراضی هم وجود دارند 
به دلیل برخورد ما مســئولان با آنهاست. ما هستیم 
که مردم را به ســمت های دیگر هــل می دهیم. من 
به شخصه ریشه اعتراضات اخیر را اصلا ریشه خارجی 
نمی بینم، این درست است که پوشش خبری از سوی 
رسانه های خارجی وجود دارد و سوءاستفاده هایی هم 

می شود، اما نمی شود که هر اعتراضی که می شود آن را 
به خارجی ها نسبت بدهیم.«هاشم  زایی می گوید: »همه 
خواســته های مردم فقط اقتصادی نیست. هرچند 
عده ای از این که مردم مرگ بر گرانی بگویند خوشحال 
بودند، اما من خودم بــه میان معترضان رفتم و دیدم 
که مردم از آزادی های اجتماعی ســخن می گویند و 
تأکید می کنند که چرا اصل 27 قانون اساسی رعایت 

نمی شود.« 
 برخوردهای گشت ارشادی

اصولا خلاف شرع است 
هاشم زایی ادامه می دهد: »اعتقادم بر این است که 
متاســفانه ما در کارهای فرهنگی هنوز نتوانسته ایم 
برخورد اســتاندارد را پیش بگیریم. مگر ما حق داریم 
دخترخانمــی را به عنوان کســی که روســری اش 
چهار سانت جلو یا عقب اســت، سوار مینی بوس و به 
شخصیتش توهین کنیم؟! این کارها و برخوردهای 
گشــت ارشــادی اصولا خلاف شرع اســت.«عضو 
فراکسیون امید مجلس ادامه می دهد: »من از فعالان 
اول انقلاب هستم و همه مصاحبه های امام)ره( را گوش 
داده ام و ایشــان بارها درباره انواع آزادی ها در جامعه، 
حقوق بشر، حجاب زنان و برابری زنان و مردان در همه 
زمینه ها اشاره کرده اند. وقتی ما این چیزها را رعایت 
نمی کنیم و در جامعه تنگ نظری و سختگیری را دنبال 
می کنیم، معلوم است مردم معترض می شوند. درحال 
حاضر انتقال اطلاعات ســرعت گرفته است و موقعی 
که رفتارهای ما از یک استاندارد تعریف شده برخوردار 
نیست، انتظار این که هر اتفاقی در فضای مجازی هم 

بیفتد وجود دارد.«
به جای گفت وگوی ملی از وحدت و همدلی 

سخن بگوییم
محسن کوهکن، نماینده اصولگرای مجلس و عضو 
جبهه پیروان خط امام و رهبــری اما چندان موضوع 

گفت وگوی ملی را قبول ندارد و به »شهروند« می گوید: 
»ما چون ســازمانی نداریم که براساس استانداردها و 
کاملا جناحی و بی طرف نگرش سنجی و نظرسنجی ها 
را انجام بدهد، معمولا چهره های سیاسی اظهارنظرهای 
متفاوتی از خود بــروز می دهند. مــن به عنوان یک 
نماینده مجلس 101 دیدار با مردم داشــته ام. در این 
جلسات ملاقات مردمی حتی یک نفر از مردم چنین 
مطالبه ای از من نداشته است. عمده مطالبات درباره 
وضع اشتغال و معیشــت اســت.«او ادامه می دهد: 
»می توانیم به جای گفت وگوی ملی از وحدت و همدلی 
سخن بگوییم. هیچ آدم عاقلی نمی تواند با همگرایی 
مخالف باشــد و این موضوعی است که در شرع ما هم 
مطرح شده اســت. بنابراین به نظر من به جای سخن 
گفتن از طرح هایی مانند گفت وگوی ملی که عمدتا 
رنگ و بوی جناحی و سیاســی دارد باید مســئولان 
را به اتحاد و اتفــاق دعوت کنیم تا با مدیریت جهادی 
بایســتند و تا جایی که می توانند مشــکلات مردم را 
حل کنند.«کوهکن می گوید: »به عنوان مثال در خانه 
احزاب بعد از کش وقوس هایی که داشت یک چارچوب 
اساسی که وحدت آفرین هم بود، جواب داد و حالا هم 
احزاب گوناگون درحال همکاری با یکدیگر هستند. 
همین را می شود به عنوان یک الگو ترویج دهیم وگرنه 
به نظر من تا وحدت و همدلی نباشد از دل گفت وگوی 

ملی چیزی چندان به نفع مردم بیرون نخواهد آمد.«
نباید اصرار کنیم که همه ما مثل هم فکر کنیم

مهــرداد بائوج لاهوتی، نماینده مــردم لنگرود در 
مجلس هم معتقد اســت در حاکمیتی که از رهبری 
گرفته تا رئیس جمهــوری و نماینــدگان مجلس و 
شوراهای شهر و روستا از سوی مردم انتخاب می شوند، 
به نظرم سخن از گفت وگوی ملی بین نیروهای سیاسی 
به غیر از شبهه عایدی دیگری ندارد. او با بیان این که 
مانعی برای گفت وگو میان جناح های سیاسی وجود 
ندارد، به »شهروند« می گوید: »وقتی سران سه قوه با 
یکدیگر دیدار و تبادل نظر می کنند، نشــان می دهد 
که گفت وگو میان مســئولان برای حل مشــکلات 
مردم وجود دارد. در همین مجلس جریانات مختلف 
سیاسی اعم از اصلاح طلبان، اصولگرایان و مستقلین 
وجود دارند که با یکدیگر درباره مسائل مختلف کشور 
حرف می زنند. بنابراین، این اتفاق درحال حاضر جریان 
دارد. مثلا در بحث برجام گفت وگوی ملی میان همه 
مسئولان کشور صورت گرفت و به یک اراده مشترک 
رسیدند. در حل مشــکلات اقتصادی هم یک اراده و 
یک فهم مشترک نیاز است که هر کسی برداشت های 
مختلف از مباحث اقتصادی نداشــته باشد.« او ادامه 
می دهد: »جریان های سیاسی در بسیاری از مسائل در 
کنار یکدیگر هستند و گفت وگو می کنند و البته همین 
تفاوت نگاه ها باید وجود داشته باشد، اما هدف مشترک 
همه ما که تعالی جمهوری اسلامی است، نباید مورد 
افتراق باشد، اما نباید اصرار کنیم که همه ما مثل هم 

فکر کنیم.«

برخی چهره های دولتی، مجلسی ها و چهره های سیاسی از ضرورت گفت وگو میان جریان های سیاسی می گویندمیز خبر

راهی برای گذر از تنش
 عبدالرضا  هاشم زایی، عضو فراکسیون امید مجلس در گفت وگو با »شهروند«: عده  زیادی را از قطار انقلاب پیاده کرده ایم

 محسن کوهکن، نماینده اصولگرای مجلس در گفت وگو با »شهروند«: تا وحدت و همدلی نباشد از دل گفت وگوی ملی چیزی درنمی آید
 مهرداد لاهوتی، نماینده مردم لنگرود در گفت وگو با »شهروند«: مانعی برای فضای گفت وگو نیست

سخنگوی شورای نگهبان: 

داوطلب کاندیداتوری 
ریاست جمهوری باید مشاوران خود را 

هم معرفی کند 
شهروند|  سخنگوی شورای نگهبان در مصاحبه  
تفصیلی خود با فارس به تشــریح برخی جزییات 
قانون جدیــد انتخابات، شــرایط، الزامات و دیگر 
ضرورت های فرد کاندیدا اشاره کرده است. عباسعلی 
کدخدایی همچنین به جزییــات رد صلاحیت ها 
و دلایل آن نیــز پرداخته و گفته کــه در صورت 
صلاحدید شورای نگهبان این اقدام را عملی خواهد 
کرد. سخنگوی شورای نگهبان در ادامه گفت وگو 
با تشریح مشابهت ســازی فضای انتخابات اخیر با 
آنچه در دهــه 60 رخ داده، می گوید: امروز فضای 
انتخابات با فضای تدوین قانــون انتخابات در دهه 
60 بسیار متفاوت شــده است، به طوری که برخی 
در انتخابات اخیر در جای اپوزیسیون نظام نشستند. 
کدخدایی در توضیح بخشی از جزییات اصلاحات 
قانون انتخابات عنوان می دارد که رجل سیاســی 
شخصیتی تعریف می شود که هم از مسائل سیاسی 
درک روشنی دارد و هم در توسعه ایده  سیاسی نظام 
جمهوری اسلامی ایران نقش موثری ایفا کرده باشد 
و رجل مذهبی هم صرفا به کسی اطلاق نمی شود 
که عبادات یومیه خود را انجام دهد، بلکه شخصی 
است که در ترویج مذهب رسمی کشور نقش موثر 
داشته اســت. وی در پاسخ به این ســوال که برای 
داوطلب شدن معیاری نداریم و آیا در قانون جدید 
قرار اســت برای داوطلب شدن و ثبت نام هم معیار 
قرار داده شــود؟ گفت: ما نباید حق مردم را برای 
داوطلب شدن در انتخابات نادیده بگیریم، ولی کدام 
مردم؟ مردمی که صلاحیت داوطلب شدن دارند. 
باید با این تفکیک صورت گیــرد، نه این که قانون 
را به گونه ای اصلاح کنیم که هیچ کس نتواند برای 
کاندیداتوری ثبت نام کند. کدخدایی در ادامه گفت: 
در حــوزه مدیر و مدبر بودن هم نکاتــی آورده ایم؛ 
ازجمله این که همکاران داوطلب هم هنگام ثبت نام 
در انتخابات معرفی شــوند تا ببینیم شخصی که 
برای ریاست جمهوری داوطلب شده می تواند چند 
نفر را جهت اداره کشور به دور خود جمع کند و آیا 
اساساً مدیرانی هســتند که این داوطلب را قبول 
داشته باشــند و بپذیرند که با وی همکاری کنند؟ 
کدخدایی درباره این که داوطلبان چگونه باید تیم 
کاری یا مشــاوران خود را معرفی کنند، بیان کرد: 
راهکارهایی برای این منظور پیش بینی کرده ایم؛ 
اولا  نسبت به بندهای قانون جدید، مجلس می تواند 
قانون گذاری و ارایه راهکار کند، یعنی این قوانین، 
شاخصی برای مجلس اســت تا جزییات آن را نیز 
مشخص کند؛ مثلا در حوزه مشــاوره، داوطلبان 
قطعا نمی تواننــد در همه عرصه های سیاســی، 
فرهنگی و اقتصادی صاحب نظر باشــند، ولی اگر 
تعدادی از کسانی که در این حوزه ها کار کرده اند او 
را قبول داشته باشند و بتوانند با داوطلب کار کنند، 
قرینه ای برای مدبر بودن داوطلب مذکور است. او 
افزود: به علاوه در قانون جدید پیش بینی کرده ایم 
داوطلبان انتخابات ریاســت جمهوری برنامه های 
خود را ارایه دهند که معلوم شــود آیا فرد منتخب 
پس از پیروزی در انتخابات می خواهد از صفر شروع 
کند یا ایده هایی برای اداره کشور و حل مشکلات 
اقتصادی، اجتماعی و سیاســی دارد؟ سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به این مسأله که اگر یکی 
از این مشاوران مفسد اقتصادی است، ممکن است 
موجب رد صلاحیت داوطلب شود، گفت: داوطلب 
کاندیداتوری ریاســت جمهوری عــلاوه بر این که 
باید مشاوران خود را هم معرفی کند، بله، این نوع 
انتخاب می تواند در رد صلاحیت داوطلب نیز موثر 

واقع شود.

وکیل سازمان تأمین اجتماعی خبر داد: 

مرتضوی باز هم به دادگاه نیامد
ایلنا|  وکیل ســازمان تأمین اجتماعی با بیان 
این کــه ادامه رســیدگی به پرونده رئیس ســابق 
ســازمان تأمین اجتماعــی در دادگاه تجدید نظر 
به اســفندماه موکول شــد، گفت: دادگاه تابه حال 
اتهام اختلاس را به سعید مرتضوی وارد ندانسته و 
تصرف در اموال عمومی را مطرح کرده اســت. پس 
از پایان جلسه دادگاه تجدیدنظر مرتضوی در بخش 
تأمین اجتماعی، مجتبی نظری، وکیل مدافع سازمان 
تأمین اجتماعی در پرونده سعید مرتضوی در جمع 
خبرنــگاران دادگاه دیروز را خــوب توصیف کرد و 
با بیان این که قاضی رســیدگی کننده با حوصله به 
مطالب ما و وکلای سعید مرتضوی توجه کرد، گفت: 
البته متاسفانه آقای مرتضوی باز هم در جلسه دادگاه 
حضور نداشت و فقط وکلای وی حاضر بودند. این 
وکیل دادگستری در پاسخ به سوالی مبنی بر این که 
آیا عدم حضور مرتضوی در دادگاه تخلف نیســت؟ 
گفت: این موضوع را باید دادگاه تشخیص دهد که 

عدم حضور ایشان چه عواقبی برایش دارد. 
همزمــان بــا عــدم حضــور متهــم پرونده 
تأمین اجتماعی، وکیل مدافع جمعی از کارگران در 
پرونده تأمین اجتماعی با بیان این که هنوز هیچ یک 
از اموال به سازمان تأمین اجتماعی برنگشته است، 
گفت: محاکمه و محکومیت قضائی متهم یک طرف 
قضیه است و استرداد این اموال کلان به برخی وزرا، 
معاونین رئیس جمهوری وقت، برخی نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی و پرداخت به شرکت یا 
هیأت مدیره ای که خودش در آن ســهامدار بوده 
است هم از طرف دیگر باید پیگیری شود. مصطفی 
ترک همدانی پس از پایان نخستین جلسه دادگاه 
تجدیدنظر سعید مرتضوی گفت: امروز در شعبه 
68 دادگاه تجدیدنظر تهران رســیدگی به بخشی 
از اتهامات متهم پرونده ســازمان تأمین اجتماعی 

صورت گرفت. 

 جزییات حادثه فرد
 حمله کننده به نهاد ریاست جمهوری

ایلنا|  استاندار تهران با اشاره به جزییات حادثه 
دیروز در محدوده نهاد ریاســت جمهوری که طی 
آن فردی با قمــه اقدام به عبــور از گیت های نهاد 
ریاســت جمهوری کرده بود، گفت: باید صبر کنیم 
وضع فرد مورد نظر بهتر شــود و روند بازپرســی از 
وی انجام گیرد تا جزییات حادثه مشــخص شود. 
محمدحسین مقیمی عنوان کرد: درحال حاضر فرد 
مورد نظر به بیمارستان منتقل شده اما هنوز انگیزه 
وی مشخص نشده اســت. او افزود: اطلاع من از این 
حادثه در حد کلیاتی اســت که مطرح شده است. 
استاندار تهران یادآور شد: با توجه به این که فرد مورد 
نظر حامل قمه بوده و به هشدار نیروهای امنیتی هم 
توجه نکرده، فکر می کنم رســیدگی به این مسأله 

درحال حاضر برعهده قوه قضائیه باشد. 
حوالی ســاعت 11 دیروز، فردی با ســلاح سرد 
تلاش کرد وارد نهاد ریاســت جمهوری شــود. فرد 
مورد نظــر که مردی جــوان بود، بــدون توجه به 
هشــدار نیروهای امنیتی با قمه از ایست و بازرسی 
اول عبور کرده و به دلیل بی توجهی به هشــدارها از 
ســوی نیروهای امنیتی در ایست دوم مورد اصابت 
گلوله قرار گرفته اســت. هنوز از هویت و انگیزه فرد 
مهاجم که تلاش کرده به صورت کفن پوش وارد نهاد 
ریاست جمهوری شود، اطلاعی در دست نیست. فرد 
مهاجم که حدودا ۳۵ سال دارد، پس از بازداشت به 
بیمارستان منتقل شده است. یکی از شاهدان عینی 
این حادثه که در محدوده پاستور زندگی می کند به 
ایلنا گفت: »در این محدوده برای ورود افراد ناشناس 
باید با نیروهای امنیتی هماهنگی صورت بگیرد. امروز 
برای هماهنگی عبور تعمیرکار لباسشویی از منزل 
خارج شدم که شنیدن صدای شلیک باعث شد به 
ســمت گیت دوم بروم و با فرد مهاجم که به علت 
اصابت گلوله نیروهای امنیتی روی زمین افتاده بود، 

مواجه شدم.«

شمخانی: 

 عده ای ناکارآمدی را به کشور
 پمپاژ می کنند

ایسنا|  دبیر شــورای عالــی امنیت ملی گفت: 
عده ای به دنبال شــایعه، بایکــوت و تحریف برای 
ناکارآمد نشان دادن هستند و القای ناکارآمدی را به 

کشور  پمپاژ می کنند. 
علی شمخانی در جریان سفر به استان البرز گفت: 
این رویکرد به اضافه غفلت که موجب بروز یأس در 
جامعه می شود، سعی دارد تا نقاط قوت را به ضعف 
تبدیل کنــد. او ادامه داد: وضع امروز ما نســبت به 
دیروز متفاوت اســت؛ جمعیت کشور دو برابر شده 
است و با ۵ میلیون دانشجو مواجه هستیم، این حجم 
استخراج ها، افزایش امید به زندگی، توسعه برق و آب 
و گاز در روستا و شهر همه تحولاتی است که بیانگر 

تغییرات ایجادشده است.
او افــزود: تداوم این روند موجب می شــود القای 
ناکارآمدی در ذهن جوانــان جا بیفتد و راه چاره آن 

هم آگاهی رسانی است .
دبیر شــورای عالی امنیت ملی با بیــان این که 
اولویت ها در هر زمانی فــرق می کند، گفت: روزی 
جنگ سخت می شود، شرایط متفاوت است؛ امروز 
هم جنگ اقتصادی و نرم است و باید در این جبهه 
تلاش کرد.شــمخانی در ادامه با بیــان این که در 
جنگ اقتصادی، امروز مســئولان نباید دغدغه ای 
جز ایجاد شغل، توســعه اقتصادی و معیشت مردم 
داشته باشند، تصریح کرد: امروز در استانی که امام 
جمعه اش از اقتصاد و معیشــت و اشــتغال نگوید، 
خطابه اش ناقص است.دبیر شــورای عالی امنیت 
ملی ادامه داد: نماینده ای که دغدغه رفع موانع تولید 
را دنبال نکند حتما مسیر ضعیفی را طی می کند.

شمخانی ادامه داد: مصمم هســتیم تا از سوسوی 
اشتغالی که توســط تنگ نظران دیده نمی شود، از 

همین سوسو به نورافکن تبدیل برسیم.
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: اگر احساس 
می کنیم مردم ســروران ما هستند که هستند و ما 
خدمتگزاران آنها هســتیم، راه حفظ نشاط مردم، 
حمایت از لوکوموتیوهایی است که می تواند اقتصاد 

را به جلو ببرد.

مولاوردی: 

 گمشدگی امید اجتماعی
در نسل جوان مشهود است

ایلنا|  دستیار ویژه رئیس جمهوری در امور حقوق 
شهروندی در تحلیل ناآرامی های اخیر کشور گفت: 
در دولت های یازدهم و دوازدهم شاهد پمپاژ یأس 
و ناامیدی در کشور هســتیم. سعی کردند دولت را 
ناکارآمد نشــان دهند و مردم را از اثربخشی برجام 
ناامید کردند. اینها کمک کرد یأس اجتماعی زیاد 
شود. شــهیندخت مولاوردی در ششمین اجلاس 
هم اندیشــی با موضوع اجرای بهینه تصویب نامه 
حقوق شــهروندی در نظام اداری گفــت: امروز به 
بحث امید اجتماعی که مورد تأکید رئیس جمهوری 
اســت، اشــاره می کنم. دهه فجر فرصت مناسبی 
برای بررسی امیدهایی است که دلیل انقلاب شد و 
فاصله ای است که با آن آرمان ها داریم. دستیار ویژه 
رئیس جمهوری در امور حقوق شهروندی از برگزاری 
همایشی در اســفندماه با محوریت امید اجتماعی 
خبر داد و گفت: گمشــدگی امید اجتماعی بیشتر 
در نسل جوان مشهود اســت. مولاوردی با تأکید بر 
این که امید اجتماعی باید به روحیه حاکم در جامعه 
برگردد، اضافه کرد: گروه های فرودست و نابرخوردار 
از قدرت مانند زنان، کــودکان و فقرا زمانی به امید 
اجتماعی می رسند که بتوانند خویشتن خود را در 
عرصه جامعه به نمایش بگذارند، دیده و به رسمیت 

شناخته شوند.
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ائمه جمعه دافعه دارند نه جاذبه
خبرآنلاین نوشــت: عضو جامعــه روحانیت 
مبــارز می گویــد: از جمعیــت 10 میلیونی که 
ساکن تهران هستند، تنها 20 هزار نفر به مصلي 
می آیند. در این حالت آیــا فرقی هم می کند که 
نرده ای بین مردم و امام جمعه وجود داشته باشد 
یا نه؟ آیت الله آل هاشــم بــا اقدامی که در جهت 
برداشــتن نرده بین خود و مردمی که برای اقامه 
نمازجمعه به مصلای شهر تبریز می آمدند، انجام 
داد، هنوز هم مورد تمجید چهره های سیاســی 
و مذهبی قــرار دارد. در این میــان اما نظر عضو 
جامعه روحانیت مبارز تــا حدودی متفاوت تر از 
سایرین است. حجت الاسلام ســیدرضا اکرمی 
البته اقدام آیت الله آل هاشم را کاری زیبا و انسانی 
دانست اما توصیه کرد که به اصل نمازجمعه هم 
پرداخته شــود. عضو جامعه روحانیت مبارز در 
بیان دغدغه های خود در مورد نمازجمعه گفت: 
ما 80 میلیون جمعیت در کشــور داریم. آنهایی 
که الان در نمازجمعه های ما شــرکت می کنند 
متناســب با جمعیت 80 میلیونی ایران نیستند. 
شما همین تهران را در نظر بگیرید. در این شهر 
نمازجمعه بــه یک نماز جماعــت بزرگ تبدیل 
شــده و هیچ مناســبتی با 10 میلیون نفری که 
ســاکن تهران هســتند، ندارد. تنها 20 هزار نفر 
به مصلــي می آیند. در این حالــت آیا فرقی هم 
می کند کــه آن نــرده بین مــردم و امام جمعه 
وجود داشته باشــد یا نه؟! اکرمی با تأکید دوباره 
بر این که ایــن کار آقای آل هاشــم کار مقبول و 
خوبی اســت، در خصوص اســتقبال کم مردم 
از نمازجمعه یادآور شــد: ائمــه جمعه ما عوض 
جاذبــه، دافعه دارنــد. مباحثی کــه آنها مطرح 
می کنند مباحث متناســب با نیاز جامعه امروز 
ما نیســت. هیأت امنای هر نماز جمعه ای باید از 
میان افرادی از متن مردم باشند تا با توصیه های 
آنان خطیبان جمعه موضوعات خوبی از تریبون 
نماز جمعه مطرح کننــد. عضو جامعه روحانیت 
مبارز عنوان کرد: شــما نگاه کنید بالای دو  هزار 
مســجد در شــهر داریم اما چند نفر از ائمه های 

جماعت ما در نمازجمعه حضور دارند.
نجفی مجبور شد به جای اصلاح طلبان از 

نیروهای اصولگرا در شهرداری استفاده کند
نامه نیوز نوشت: 19 مرداد 96 شورای شهری 

که همه کرســی های آن در اختیار اصلاح طلبان 
قرار گرفتــه بود، محمدعلی نجفــی را به  عنوان 
شــهردار انتخاب کــرد و نهایتا 9 شــهریور ماه 
با حکم وزیر کشــور نجفی رســما بــر صندلی 
شــهرداری تهران تکیــه زد. تنها چنــد روز از 
شهردارشــدن آقای اصلاح طلب نگذشته بود که 
انتصاب های عجیب و غریب او ســیل انتقادات 
اصلاح طلبــان را برانگیخت؛ برخــی حتی این 
گمانــه را مطــرح می کردند که شــاید در پس 
پــرده زد و بندهایی صورت گرفته باشــد. با اوج 
گرفتن انتقادات اصلاح طلبانه، محمدعلی نجفی 
گزارشی از تخلفات محمدباقر قالیباف در دوران 
تصدی اش بر شــهرداری تهــران ارایه کرد، یک 
افشــاگری جنجالی که باز هم نجفی را در سیبل 
انتقاد قــرار داد؛ چراکه برخی این افشــاگری را 
فرار رو به جلوی او خواندنــد و برخی هم مانند 
رحمانــی فضلی آن را ســیاه نمایی دانســتند. 
داریوش قنبــری که به تازگی معــاون پارلمانی 
محمدعلی نجفی شده، در پاســخ به این سوال 
که انتقادات زیــادی از آن زمان درباره انتصابات 
شهرداری مطرح شد آیا زد و بندی در پس پرده 
وجود داشــت؟ ماجرا چه بود، گفت: در ارتباط با 
انتصاب ها باید گفت شــهرداری سال هاست که 
در اختیار اصلاح طلب ها نبــوده و این در حالی 
اســت که طیف مقابل اصلاحات 14 سال سکان 
این نهاد را در دست داشــت و طبیعتا این طیف 
پســت های مدیریتی را برای سال های طولانی 
در اختیــار داشــتند و همین امر موجب شــد 
اصلاح طلبان نتواننــد کادر مدیریتی توانمندی 
داشــته باشــند. از این  رو آقای نجفی چاره ای 
نداشــت که از نیروهایی که قبلا در شــهرداری 
تجربه داشتند، استفاده کند. قطعا بخشی از این 
نیروها نقش ترانزیتی و انتقالی دارند؛ به گونه ای 
که بتوان یک انتقــال تجربه به نســل جوان تر 
صورت بگیرد که این نســل جــوان قطعا مورد 

استفاده قرار بگیرند. 
روایا تی از روزگار مهدی بازرگان 

ایلنا نوشت: عباس سلیمی نمین در »همایش 
بــازرگان و انقلاب اســلامی« که به مناســبت 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی از سوی انجمن 
اندیشه و قلم در مســجد الرحمن برگزار شد با 
بیان اینکه مهــدی بــازرگان در پاریس اعلان 

موضع نکرد و در ایران وقتــی اعلام موضع کرد 
گفت به ایــن دلیل که مردم رهبــری امام )ره( 
را پذیرفتند ما این رهبــری را پذیرفتیم، گفت: 
بازرگان بحث مفصلی با امام در پاریس داشــت 
و به قدرت مردم هیچ اعتقادی نداشــت. به امام 
می گفت شــما نمی توانید بســاط اســتبداد را 
جمع کنیــد ولو اینکه بتوانید، با ســلطه بیگانه 
نمی توانیــد مبارزه کنید. این پژوهشــگر تاریخ 
معاصر ادامه داد: بــازرگان چطور می تواند یک 
روزه نگاهــش را عوض کند؟ صداقت سیاســی 
دکتر سنجابی را در این زمینه بیشتر از بازرگان 
می دانم. ایشــان در بیانیه ســه مــاده ای نفی 
استبداد و سلطه غرب می کند. در ایران نهضت 
آزادی اعلام می کند ما هم نفی ســلطه غرب را 
اعلام می کنیم اما خوب است عملکردهای پیدا 
و پنهان برخی دوســتان نهضت آزادی را مورد 
مطالعه قرار دهیــم و ببینیم آیا بــر رأی مردم 
استوار ماندند یا خیر. اگر اعتقاد به مردم داشتند 
چرا باید رهبــری امــام را می پذیرفتند؟ مردم 
راهبردی را مطرح کرده بودند که باید ســلطه و 
استبداد بســاطش جمع می شد و این نگاه مورد 
پذیرش مردم بود اما نگاه جبهه ملی و گروه هایی 
که برای تغییر، راهبردی داشتند مشابه این نگاه 
نبود. همچنین محمد توســلی فعال سیاســی 
و دبیرکل نهضت آزادی درایــن میزگرد با بیان 
اینکه دولت مهندس بازرگان را با چالش هایش 
باید در نظر گرفت گفت: چالشــی که باید به آن 
اشاره کرد دیداری اســت که مهندس بازرگان 
در پاریس با رهبر انقلاب داشــت، رسم بود که 
همه به نوعی با امام در پاریس بیعت می کردند، 
مهندس بازرگان ســاعت ها مذاکره کرد و قرار 
بود نامه ای به مانند بیعت بنویســند اما ایشان 
گفت باید بــا یارانم در ایــران صحبت کنم که 
همین موضوع یک چالشــی ایجاد کرد. چالش 
دیگر مهندس بــازرگان بعد از خــرداد 60 هم 
مورد توجه اســت. در مجلس کریدوری بود که 
در آن مرگ بر بازرگان گفته شــده بــود اما به 
رغم تمام هزینه ها و بازداشت ها، ایستادند و به 

رسالت خود ادامه دادند. 
در ایــن مراســم همچنیــن فرزنــد مهدی 
بازرگان عنوان کرد: در پی اســتعفای مهندس 
بــازرگان امام چند تــن از روحانیون شــورای 

انقلاب مثل شهید بهشتی و مرحوم رفسنجانی 
و موسوی اردبیلی را خواســتند تا بازرگان را از 
اســتعفا منصرف کنند، در طــول راه در رادیو و 
تلویزیون اعلام شــد که بازرگان استعفا کرده و 

پذیرفته شده است.
ابوالفضــل بــازرگان در همایش بــازرگان و 
انقلاب اســلامی گفت: مهندس بــازرگان یک 
دیندار واقعی بود و با توجه به ســابقه مدیریتی 
و اداری و تجربه های موفق و مورد پذیرش بودن 
جناح های مختلف سیاسی و قشــرهای ملی و 
مذهبی و حتی اعضــای احزاب چپ تنها گزینه 

مناسب و موجود برای نخست وزیری بود.
وی ادامــه داد: در آن شــرایط اگــر نگوییم 
بــازرگان تنها گزینه بــود، می توانیــم بگوییم 
بهترین گزینه بود، عــده ای می گفتند انتخاب 
مهنــدس بــازرگان اشــتباه بود امــا رهبری 

می گفتند در آن شرایط درست بوده است.
بازرگان خاطرنشــان کرد: بــا توجه به این که 
انقلاب اســلامی ایــران طــی دوره ای کوتاه به 
پیروزی رســید و فرصت پــرورش نیروها نبود 
وقتی دولت بر ســر کار آمد با مشکلاتی روبه رو 
شــد کــه پیــش از آن پیش بینی نکــرده بود. 
همچنین دستگاه های دولتی و کارخانه ها دچار 
مشکل شده بودند و چرخ های صنعت نچرخیده 
بود. با تمام مشــکلاتی که وجود داشــت و بعدا 
ایجاد شد دولت توانســت چهار ماموریتش را تا 

قبل از استعفا انجام دهد.
وی با اشــاره به مشــکلات موجــود در زمان 
دولت بازرگان گفت: ایشــان در دانشگاه تهران 
گفتند که اهل تندروی نیستم. ضمنا وظیفه من 
انتقال قدرت از نظام قبل به جدید، اداره کشور، 
برگزاری رفرانــدوم، رفع خرابی هــا و انتخاب 
مجلس موسســان تهیه پیش نویس قانون است 
و انقلابی گری ها را باید رهبر اداره کند، اما تا روز 
آخر ایراد می گرفتند که چرا دولت انقلابی عمل 

نمی کند.
وی گفت: ســوال دیگــر این اســت که چرا 
مهندس بــازرگان به رغــم عدم تمایلشــان به 
عهده دار شدن اداره کشــور در شرایط انقلابی 
و بی نظمــی نخســت وزیری دولــت موقت را 
پذیرفت؟ ایشان با توجه به شرایط آن زمان این 

پذیرش را یک نوع واجب عینی می دانست.
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